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Podařilo se!!!
Byt č. 13 v Domě 
s pečovatelskou 
službou Slatiňany 
prošel kompletní 
rekonstrukcí

… v domě zrekonstruováno již 
osm bytů.
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Kácení stromů 
ve Slatiňanech

… bude prováděno 
na základě jejich posouzení 
certifi kovaným arboristou.
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Švýcárna – ohlédnutí 
za sezónou v roce 
2023

Muzeum v sezóně navštívilo 
12 650 návštěvníků.

str. 10
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Ozvěny MĚSTO

Zastupitelstvo města Slatiňany
projednalo na 11. zasedání

13. prosince 2023
Zastupitelstvo města Slatiňany schválilo 
upravený a rozšířený program 11. zasedá-
ní zastupitelstva města.
Zastupitelstvo města pověřilo fi nanční 
a  kontrolní výbor prověřením oprávně-
nosti požadavků společnosti ve vlastnictví 
pana Tomáše Chrbolky za  práce spojené 
s  likvidací rostlinného materiálu z  kom-
postárny ve  Škrovádě provedené v  roce 
2022, včetně oprávněnosti a  správnosti 
postupu již proplacených prací.
Zastupitelstvo města schválilo uzavření 
budoucí kupní smlouvy zpevněné křižo-
vatky na pozemku p. č. 345/1 v k. ú. Škro-
vád od  společnosti LEONE CZ s.r.o., IČ: 
60930306. Dále schválilo uzavření budoucí 
kupní smlouvy na odkup komunikace včet-
ně všech součástí a  příslušenství na  po-
zemku p. č. 112/17 v k. ú. Škrovád od spo-
lečnosti LEONE CZ s.r.o. IČ: 60930306, 
na  části pozemku p.  č. 412/1, 412/14, 
412/16 v k. ú. Škrovád a na části pozemku 
p. č. 408/19 v k. ú. Škrovád od soukromých 
vlastníků a části pozemku p. č. 408/3 v k. 
ú. Škrovád od  společnosti HARMONY CZ 
s.r.o., IČ: 06670164.
Zastupitelstvo města schválilo prodej čás-
ti pozemkové parcely č. 496/13 (ostatní 
plocha, ostatní komunikace) o výměře cca 
38 m2 v kat. území Trpišov za cenu 200 Kč/
m2. Jedná se o pozemek potřebný k vybu-
dování sjezdu k nemovitosti.
Zastupitelstvo města vydalo Obecně závaz-
nou vyhlášku města Slatiňany o  místním 
poplatku za  obecní systém odpadového 
hospodářství, účinnou od 1. 1. 2024, kterou 
stanovuje místní poplatek ve výši 960 Kč, 
a  zároveň zrušuje Obecně závaznou vy-

hlášku města Slatiňany č. MěÚSl/07/2022/
ZMS o místním poplatku za obecní systém 
odpadového hospodářství.
Zastupitelstvo města vydalo Obecně zá-
vaznou vyhlášku města Slatiňany o  míst-
ním poplatku ze psů, s účinností od 1. 1. 
2024.
Zastupitelstvo města vydalo Obecně zá-
vaznou vyhlášku města Slatiňany o  míst-
ním poplatku za  užívání veřejného pro-
stranství.
Zastupitelstvo města schválilo příděl do so-
ciálního fondu města Slatiňany na  rok 
2024 ve výši 4% z objemu rozpočtovaných 
hrubých mzdových prostředků.
Zastupitelstvo města schválilo schodko-
vý rozpočet města Slatiňany na  rok 2024 
v příjmové části 102 614 800 Kč dorovnáno 
fi nancováním příjmů 37 405 400 Kč a ve vý-
dajové části 140 020 200 Kč. Zastupitelstvo 
města schválilo střednědobý výhled roz-
počtu Města Slatiňany do roku 2026.
Zastupitelstvo města schválilo rozpočet 
na r. 2024 a střednědobý výhled rozpočtu 
do roku 2026 příspěvkové organizace Zá-
kladní školy Slatiňany, příspěvkové orga-
nizace Základní umělecká škola Slatiňany, 
příspěvkové organizace Mateřské školy 
Slatiňany a příspěvkové organizace Školní 
jídelna Slatiňany.
Zastupitelstvo města schválilo koupi po-
zemkové parc. č. 240/6 o výměře 9 662 m2 
v kat. území Slatiňany prostřednictvím re-
alitní kanceláře RE/MAX s.r.o. za celkovou 
cenu 7 922 840 Kč, za předpokladu zajiš-
tění fi nancování. Pozemek se nachází v lo-
kalitě určené územním plánem k zástavbě 
stavbami pro bydlení. Rozvojová plocha 
zůstává dosud nevyužitá především z dů-
vodu roztříštěnosti vlastnictví jednotlivých 
pozemků v této lokalitě. Zájem o pozemky 

pro rodinné bydlení stále trvá (dle množ-
ství dotazů směrovaných na stavební úřad, 
týkajících se možnosti získání pozemku 
ve  Slatiňanech). Strategie ponechání veš-
keré odpovědnosti za vybudování potřeb-
né dopravní a  technické infrastruktury 
na  jednotlivých vlastnících pozemků v  lo-
kalitách nezajistila rozvoj území v potřeb-
né kvalitě. Také s ohledem na skutečnost, 
že poměrně rozlehlý sousední pozemek 
parc.č. 240/2 v k.ú. Slatiňany (8069 m2) je 
ve vlastnictví města Slatiňany je koupě po-
zemku parc. č. 240/6 v k.ú. Slatiňany kro-
kem směřujícím k možnosti využití území 
pro účel navržený územním plánem. Sta-
vební úřad koupi pozemku parc.č. 240/6 
v k.ú. Slatiňany zastupitelstvu města dopo-
ručil. 
Zastupitelstvo města schválilo 21. změ-
nu (úpravu) schváleného rozpočtu měs-
ta Slatiňany na  rok 2023 v příjmové části 
na 117 928 890 Kč (dorovnáno fi nancová-
ním příjmů 26 505 355,46 Kč) a ve výdajo-
vé části 144 434 245,46 Kč (dorovnáno fi -
nancováním výdajů 0 Kč) ve znění zprávy 
č. 11/11.
Zastupitelstvo města vzalo na  vědomí roz-
počtové opatření č. 19. schválené usnesením 
RM 17/2023 ze dne 30. 10. 2023 a rozpočto-
vé opatření č. 20. schválené  usnesením RM 
29/2023 ze dne 27. 11. 2023.
Zastupitelstvo města pověřilo Radu města 
rozšířením ceníku Nakládání s  komunál-
ním odpadem právnických a podnikajících 
fyzických osob o řešení pro drobné podni-
katele s trvalým bydlištěm na území obce.
Zvukový záznam z jednání zastupitelstva je 
dostupný na internetové adrese: 
https://www.slatinany.cz/urad/samosprava/
zastupitelstvo/zvukove-zaznamy.

 ■ ZASTUPITELSTVO MĚSTA SLATIŇANY PROJEDNALO

 ■ RADA MĚSTA SLATIŇANY PROJEDNALA
Rada města Slatiňany projednala
na 29. schůzi 27. listopadu 2023

V  úvodu jednání starosta požádal radu 
města o pozvání Ing. Františka Průši – jed-
natele fi rmy LEONE CZ s.r.o. na  jednání 
rady. Rada města jeho pozvání schválila. 
Ing. Průša seznámil radu města s podrob-
nostmi ke zprávě č. 3/11 „Koupě zpevněné 
křižovatky a komunikace v k. ú. Škrovád“, 
která bude projednána na příštím zasedá-
ní zastupitelstva města. 
Rada města schválila Úpravu závazných 
ukazatelů na  rok 2023 pro příspěvkovou 
organizaci Mateřskou školu Slatiňany.
Rada města schválila na základě § 122 odst. 
2) a § 134 zákona č. 262/2006 Sb., poskytnutí 
odměny ředitelce Mateřské školy Slatiňany, 
ředitelce Školní jídelny Slatiňany, řediteli Zá-
kladní umělecké školy Slatiňany a řediteli Zá-
kladní školy Slatiňany za splnění mimořád-
ných pracovních úkolů v 2. pololetí r. 2023.

Rada města schválila uzavření nájem-
ní smlouvy na část pozemku p. č. 706/41 
v kat. území Slatiňany o výměře 18,91 m2 
v souvislosti se stavbou „Výměna bazéno-
vé technologie, stavební úpravy bazénu 
a  části areálu plovárny ve  Slatiňanech“, 
a  to se státním podnikem Povodí Labe, 
IČ: 70890005. 
Rada města projednala zprávu o  hodno-
cení a posouzení nabídky k veřejné zakáz-
ce s názvem „Zajištění provozu sběrného 
dvora a  s  tím spojené zajištění zpětného 
odběru elektrozařízení“ v režimu otevřené-
ho nadlimitního řízení, v souladu se záko-
nem č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných 
zakázek a  rozhodla o  výběru dodavatele 
k uzavření smlouvy v této veřejné zakázce, 
kterým je obchodní společnost Recycling-
-kovové odpady a.s., IČO: 25252852, schvá-
lila výsledek veřejné zakázky a  uzavření 
smlouvy s obchodní společností Recycling-

-kovové odpady a.s., IČO: 25252852.
Rada města projednala zprávu hodnotící 
komise k  veřejné zakázce malého rozsa-
hu s  názvem Pojištění město Slatiňany 
a schválila výsledek zadávacího řízení této 
veřejné zakázky. Dále rada města rozhod-
la o výběru k uzavření smlouvy účastníka 
zadávacího řízení na  veřejnou zakázku 
malého rozsahu s názvem „Pojištění měs-
ta Slatiňany“, kterým je společnost UNIQA 
pojišťovna, a.s., IČ: 49240480.
Rada města schválila 20. změnu (úpravu) 
schváleného rozpočtu města Slatiňany 
na rok 2023 v příjmové části na 111 304 890 
Kč (dorovnáno fi nancováním příjmů 
25  685  067,81 Kč) a  ve  výdajové části 
136  989  957,81 Kč (dorovnáno fi nancová-
ním výdajů 0 Kč).
Rada města doporučila zastupitelstvu 
města schválit program 11. zasedání za-
stupitelstva města Slatiňany.
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Rada města schválila změny v návrhu roz-
počtu města Slatiňany na  r. 2024 projed-
naném dne 13. 11. 2023, v příjmové části 
102 614 800 Kč, dorovnáno fi nancováním 
příjmů 37 405 400 Kč a ve výdajové části 
140  020  200 Kč a  ve  střednědobém vý-
hledu města a doporučila takto předlože-
ný návrh rozpočtu zastupitelstvu města 
schválit.
Rada města schválila uzavřít Dodatek č. 1 
ke smlouvě o dodávce ze dne 27. 9. 2023 se 
společností LA Sport s. r. o., IČ: 26342995, 
jako dodavatelem akce – Dodávka a  in-
stalace vybavení – Atletický ovál a přilehlá 
sportoviště Slatiňany.
V  různém starosta seznámil radu města 
s  návrhem na  úpravu periodicity svozu 
směsného komunálního odpadu provádě-
ných společností AVE CZ odpadové hospo-
dářství pro rok 2024.
Následně rada města rozhodla upravit 
periodicitu svozů směsného komunální-
ho odpadu prováděných společností AVE 
CZ odpadové hospodářství pro rok 2024. 
Letní svoz v termínu od 3. 6. 2024 do 29. 9. 
2024 bude zkrácen na termín od 3. 6. 2024 
do 1. 9. 2024.
Rada města dále projednala návrh 
Ing. Stanislava Šťastného a  Ing. Víta Stek-
lého na rozšíření programu zastupitelstva 
– Prominutí nájemného za rok 2024 – re-
staurační zahrádky. 
NV této věci nebylo přijato žádné usnesení. 
Rada města projednala žádost o  souhlas 
s dočasnou změnou pracovní doby poboč-
ky České pošty ve Slatiňanech. 
Rada města souhlasila s pokácením a pro-
řezem náletových dřevin na pozemku p. č. 
st. 195 v  k. ú. Slatiňany (předzahrádka 
ZUŠ).

Rada města Slatiňany projednala
na 30. schůzi 11. prosince 2023

Rada města vzala na vědomí zprávu o pl-
nění usnesení Rady města. Rada města 
dále zrušila usnesení rady města číslo 
1316/126/2022/RMS ze dne 11. 4. 2022 
a  usnesení číslo 1334/127/RMS/2022 ze 
dne 25. 4. 2022 z důvodu legislativních pře-
kážek pro uzavření dodatku se společností 
Recycling – kovové odpady, a.s. 
Rada města Slatiňany schválila uzavření 
Dodatku č. 1 ke  Smlouvě o  přechodném 
ustájení toulavých a opuštěných zvířat s JK 
Pablo z. s. – útulek pro zvířata. Z důvodu 
zvyšujících se nákladů bylo schváleno zvý-
šení ceny za  jeden krmný den za  kočku 
na 60 Kč. Cena za jeden den a umístění psa 
zůstává stejná (120 Kč).
Rada města nezrušila usnesení 
č. 184/12/2019/RMS ze dne 4. března 2019 
Rada města dne 4. března 2019 schválila 
zveřejňování podkladů pro jednání zastu-
pitelstva města na  internetových strán-
kách. Kontrolní výbor zastupitelstva na-
vrhoval zrušení tohoto usnesení (v zápise 
č. 6/2023 ze dne 20. 9. 2023). 

Rada města vzala na vědomí kontrolu do-
tací poskytnutých městu Slatiňany v  roce 
2023.
Rada města schválila zřízení pozemkové 
služebnosti na  části pozemkové parcely 
č. 474/1 v kat. území Slatiňany, která bude 
spočívat v právu vlastníka inženýrské sítě 
zřídit, provozovat, udržovat a  upravovat 
na  předmětné pozemkové parcele stav-
bu inženýrské sítě, tj. vodovodního řadu 
a v právu vstupovat a vjíždět na předmět-
né pozemky za účelem provedení prohlíd-
ky, údržby nebo úprav předmětné stavby 
nebo její části.
Rada města Slatiňany schválila zřízení sjez-
du na  části pozemkové parcely č. 116/42 
v kat. území Škrovád, a to na vlastní nákla-
dy žadatele.
Rada města schválila uzavření dodatku 
k nájemní smlouvě na byt č.1, 1 + 2, v domě 
čp. 825 na Starém náměstí ve Slatiňanech, 
o prodloužení nájmu bytu na dobu určitou.
V  různém starosta seznámil radu města 
s žádostí o fi nanční příspěvek od Sportov-
ní unie Chrudimska, IČ 67438393, na zajiš-
tění slavnostního vyhlášení výsledků „Nej-
úspěšnější sportovec Chrudimska roku 
2023“. 
Rada města následně schválila poskytnutí 
fi nančního daru ve výši 3 000 Kč pro ten-
to účel za podmínky schválení příslušného 
rozpočtového opatření.
Starosta dále seznámil radu města s  žá-
dostí o  rozšíření programu zastupitelstva 
o zprávu „Pověření kontrolního a fi nanční-
ho výboru“ o přezkum oprávněnosti poža-
davků pana Tomáše Chrbolky. Rada města 
doporučila rozšíření programu zastupitel-
stva o tuto zprávu.
Rada města souhlasila se zveřejněním 
edičního plánu Ozvěn Slatiňan pro rok 
2024 v únorovém vydání Ozvěn. 

Rada města Slatiňany projednala
na 31. schůzi 18. prosince 2023

Rada města schválila úpravu vstupního 
schodiště do chaty č. ev. 97 v k. ú. Kunčí 
umístěného na pozemku města p. č. 299/1 
v k. ú. Kunčí.
Rada města schválila uzavření smlouvy 
o  úhradě nákladů na  úklid a  nakládání 
s  odpady tabákových výrobků se společ-
ností NEVAJGLUJ a.s., IČ 19180632.
Rada města schválila Úpravu závazných 
ukazatelů na  rok 2023 pro příspěvkovou 
organizaci Školní jídelnu Slatiňany.
Rada města schválila 22. změnu (úpra-
vu) schváleného rozpočtu města Sla-
tiňany na  rok 2023 v  příjmové části 
na 117 981 320 Kč (dorovnáno fi nancová-
ním příjmů 26 505 355,46 Kč) a ve výdajové 
části 144 486 675,46 Kč (dorovnáno fi nan-
cováním výdajů 0 Kč).
Rada města schválila uzavření dodatku č. 4 
k Smlouvě o dílo na akci „Revitalizace a ob-
nova aleje Kaštanka ve Slatiňanech – I. eta-
pa „od klapačky k vodárně“, uzavřené s Mi-

chalem Kindlem, IČ 15616860. Vzhledem 
k  tomu, že doposud nedošlo k  převodu 
pozemků potřebných pro úplnou realizaci 
této zakázky z vlastnictví Národního hřeb-
čína Kladruby nad Labem s.r.o. do vlastnic-
tví Města Slatiňany, nemohla být zakázka 
dokončena, a  bylo proto nutné upravit 
termín dokončení prací a předání dokon-
čeného díla.
Rada města doporučila zastupitelstvu 
města schválit program 12. zasedání za-
stupitelstva města Slatiňany.
V  různém starosta seznámil radu města 
s žádostí paní ředitelky MŠ Slatiňany o při-
jetí sponzorského daru na nákup vodních 
prvků na zahradu školy. 
Rada města přijetí sponzorského daru 
schválila.

Rada města Slatiňany projednala
na 32. schůzi 3. ledna 2024

Rada města zrušila usnesení 
č.  381/31/2023/RMS ze dne 18. prosince 
2023 a  doporučila zastupitelstvu města 
schválit upravený program 12. zasedání 
zastupitelstva města Slatiňany.
V  různém starosta požádal radu města 
o  schválení účasti na  jednání rady pana 
Dr.  Miroslava Ludvíka, paní Mgr.  Libuše 
Němcové a Ing. Jiřího Peška. 
Rada města jejich účast na jednání schvá-
lila. Následně byla diskutována funkčnost 
webových stránek města a možnosti řeše-
ní odstranění nedostatků. 
Rada města souhlasila s  umístěním sídla 
spolku – „Spolek rodičů a přátel dětí školy 
při ZUŠ Slatiňany“.
RM blíže okomentoval Mgr. Vlastimil Peřina, 

radní

MĚSTO

 ■ KÁCENÍ STROMŮ
VE SLATIŇANECH
Oznamujeme, že ve  vybraných částech 
města Slatiňany (ulice Nádražní vedle ná-
dražní budovy, ulice Vítězství u  bytového 
domu č.p. 558, ulice Švermova u bytového 
domu č.p. 753, ulice Vrchlického u zdravot-
ního střediska, místní části Trpišov v oko-
lí bývalé prodejny a  ulice Jiráskova) bude 
v průběhu měsíců únor a březen probíhat 
kácení stromů. Kácení stromů bude prová-
děno na základě jejich posouzení certifi ko-
vaným arboristou. Jedná se o stromy, které 
byly vyhodnoceny jako provozně nebez-
pečné s  různými defekty – suché stromy, 
napadené infekcemi, stromy s  dutinami 
a prasklinami apod. Kácení těchto stromů 
bylo povoleno příslušným orgánem ochra-
ny přírody. V souvislosti s tím žádáme ob-
čany, aby v  těchto místech dbali zvýšené 
opatrnosti. 

Veronika Novotná, OS
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 ■ ZÁPIS Z JEDNÁNÍ OSADNÍHO VÝBORU ŠKROVÁD
Zápis č. 1/24 ze dne 3. 1. 2024 ze schůze 
OV Škrovád 
Přítomni
Sýkorová, Picpauerová, Zahradníková, Do-
čkal, Vašáková, Koblížek, Procházka, Za-
hradník, Slanina, Šťastný, Velendorf, Mec-
lová, Tušic, Sokol

Program jednání
1.  Zhodnocení mikulášské besídky
2.  Schválený rozpočet pro OV Škrovád
3.  Kontejner na textil
4.  VO ulice za benzinkou
5.  Kompostárna 
6.  Plán akcí na r.2024
7.  Diskuse občanů

Průběh jednání 
1.  Schůzi zahájila p. Sýkorová a poděkova-

la všem za účast na přípravách úspěšné 
mikulášské besídky s  hojným počtem 
účastníků, dále poděkovala provozova-
teli hospody na návsi za otevření a pří-
pravu sálu a  Baru Kůlna za  čertovské 
rohy pro děti.

2.  P.  Sýkorová seznámila přítomné se 
schválením požadovaného rozpočtu 
pro OVŠ. Byly schváleny všechny návrhy 
mimo návrhu na opravu silnice od kla-
pačky ke křížku, která nebyla zařazena, 
protože přímo v části komunikace jsou 
pozemky soukromých vlastníků, což je 
nutné nejdříve vyřešit.

3.  Kontejner na  textil je stále přeplněný, 
přestože město slíbilo urgenci společ-
nosti, která svoz textilu zajišťuje. Je nut-
né znovu důrazně apelovat, aby došlo 
k nápravě.

4.  OVŠ byl osloven se žádostí o projednání 
výstavby VO v ulici za benzinkou. Stožá-
ry VO by musely být umístěny do zahrad 
– jedná se o  letitý problém. Bude zařa-
zeno na  příští jednání. OVŠ tímto žádá 
o přítomnost zástupce města k tomuto 
projednání na únorové schůzi. O tomto 
projednávaném bodu budeme informo-
vat obyvatele dotčené lokality, aby se 

mohli vyjádřit. 
5.  Občané informovali o  uzavřené kom-

postárně, z tohoto důvodu se tvoří nová 
skládka vedle kompostárny. Nikde není 
cedule s provozní dobou – je nutné ob-
čany informovat, kdy je otevřeno, a do-
poručujeme otevřít i  v  zimním období 
alespoň v sobotu dopoledne.

6.  P.  Sýkorová seznámila s  plánem akcí 
na r. 2024:

6. 4. Ukliďme Škrovád – připojíme se 
k celostátní akci Ukliďme Česko, zajistíme 
pytle, rukavice – buřty, pivo, limo, akce je 
plánována od 9.30 do 12 hod, termín bude 
upřesněn – Jarmark s vláčkem – zapojíme 
se při přípravě
31. 8. Rozloučení s prázdninami – oheň 
na řece 
Podzim Kamenosochání – rádi bychom 
nabídli pomocnou ruku Okrašlovacímu 
spolku při pořádání této již tradiční akce
28. 10. Zasazení Škrovádské lípy u příle-
žitosti posvícení ve Škrovádě
4. 12. Mikulášská besídka
23. 12. Vánoční zpívání u  opravené 
zvoničky v  součinnosti s  Okrašlovacím 
spolkem, rádi bychom navázali na zpívání 
ve skalách
Tímto žádáme občany, kteří by se chtěli 
zapojit a pomoci při těchto akcích, o spolu-
práci. Budeme rádi za každou pomocnou 
ruku a Vaše nápady.
7.  Diskuse
a)  Špatný úklid ve  Škrovádě – nepořádek 

kolem kontejnerů, neuklizené chodní-
ky, náves, při sněhu neprůjezdné ko-
munikace, v  době vánočních svátků 
velký nepořádek obzvláště kolem kon-
tejnerů. Zdůraznit potřebu kvalitního 
úklidu na návsi – jaká je četnost zame-
tání ve městě. Jaká ve Škrovádě? S ohle-
dem na turistický ruch, zejména náves. 
(Osobní stížnost p. Velendorfa a dalších 
občanů). Pozvat místostarostu a  žádat 
vysvětlení

b)  Odstranění skříněk u  výlepových pla-
kátů – z důvodu tvorby kaluží měly být 

přesunuty vývěsky. Po dohodě s Okraš-
lovacím spolkem navrhujeme obě zrušit 
a na parte využít jednu z těch za sochou 
sv. Jana Nepomuckého

c)  S ohledem na historickou tradici a hra-
nici katastrálních území doporučujeme 
posunout označení místní části na cestě 
od Bonetu před rozcestí u řeky

d)  Navrhujeme doplnit značku označují-
cí odbočení z hlavní u Bonetu směrem 
od Málka na náves bílou šipkou, jako je 
u příjezdu od Nasavrk

e)  Byla diskutována otázka správnosti 
územního plánu, který pro Škrovád sta-
novuje vyšší výměru stavebního pozem-
ku než pro Slatiňany, byť k  nim těsně 
přiléhá

f)  Po jednání byla p. Picpauerová oslovena 
s prosbou o umístění zrcadla u úřadovny 
z důvodu nepřehledné komunikace. OVŠ 
toto umístění s ohledem na bezpečnost 
navrhuje

Dne 3. 1. 2024
Zapsala: Jitka Zahradníková

Schválila: Mgr. Klára Sýkorová

V období od 1. 4. do 31. 10. daného ka-
lendářního roku: 
Pondělí  7:30 – 16:00 hod
Úterý  7:30 – 16:00 
Středa  7:30 – 18:00 
Čtvrtek  7:30 – 16:00 
Pátek  7:30 – 16:00 
Sobota  7:30 – 12:00 

V období od 1. 11. do 31. 3. daného ka-
lendářního roku:
Pondělí  7:30 – 16:00 
Úterý  7:30 – 16:00 
Středa  7:30 – 16:00 
Čtvrtek  7:30 – 16:00 
Pátek  7:30 – 16:00 
Sobota  7:30 – 12:00 

Bc. M. Doležalová, OS

ze dne 15. 1. 2024
Přítomni:
Jaroslav Bleha, Petr Michek, Jitka Blatoňo-
vá, Lukáš Seifert, DiS., Bc. Markéta Kynclo-
vá, Mgr.  Renata Kočí, Vendulka Vachová, 
Michal Tichý
Dále přítomni: Aleš Kyncl (Trpišov)

Ad 1) Osadní výbor Trpišov seznamuje 
občany obce s první důležitou informací le-
tošního roku, a to pracovní návštěvou sta-
rosty Slatiňan, pana Ing. Brůžka, se kterým 
budeme jednat o spolupráci na již zmiňo-
vaných plánech pro rok 2024, jako údržba 
zeleně, rekonstrukce „obchodu“, údržba 
a  rozšíření dětského hřiště, rekonstrukce 

rybníčku a  o  dalších důležitých projek-
tech, které chceme v roce 2024 realizovat. 
Schůzka se bude konat dne 13.  2.  2024 
v hostinci Obora. Čas bude ještě upřesněn. 
Ad 2) Pan Černý z Trpišova děkuje OV Trpi-
šov za vyřešení požadavku na odstranění 
suchého modřínu.
Ad 3) OV Trpišov telefonicky kontaktoval 
Ing.  Hoff man, vedoucí odboru výstav-
by a  investic MěÚ Slatiňany s tím, že byly 
z  rozpočtu města vyčleněny fi nanční pro-
středky na  studii chystané rekonstrukce 
budovy „obchodu“, kdy OV připraví pod-
klady pro architekta. 
Ad 4) Na veřejné zasedání OV se dostavil 
obyvatel Trpišova pan Aleš Kyncl s  poža-

davkem na opravu příjezdové cesty, vede-
né pod číslem parcelním 533, která vede 
od hlavní silnice na Práčov k místním ro-
dinným domům. Jedná se o nezpevněnou 
štěrkovo-hliněnou cestu, která je v součas-
né době, díky nespočtu výmolů, již téměř 
nesjízdná vozidly bez terénní úpravy. Pan 
Kyncl žádá MěÚ Slatiňany prostřednictvím 
osadního výboru, aby došlo k opravě uve-
dené cesty. 
Ad 5) Osadní výbor Trpišov souhlasí s vy-
kácením vzrostlých tújí za  nohejbalovým 
hřištěm.

Zpracoval Lukáš Seifert
Předseda OV Trpišov Jaroslav Bleha

 ■ ZÁPIS Z VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ OSADNÍHO VÝBORU TRPIŠOV

 ■ SBĚRNÝ DVŮR SLATIŇANY 
– NOVÁ PROVOZNÍ DOBA
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 ■ MÁTE V RODINĚ NEBO VE SVÉM OKOLÍ ČLOVĚKA, 
KTERÝ HŮŘE SLYŠÍ?
Chcete vědět, jaké existují kompenzační 
pomůcky a k čemu slouží? Potřebujete vyří-
dit sluchadlo a nevíte, zda máte nárok na fi -
nanční příspěvek a jak žádost o něj vyřídit?
Organizace Tichý svět, o. p. s., která má 
kontaktní místo i v Pardubicích, poskytu-
je zdarma podporu lidem se sluchovým 
a kombinovaným postižením po celé ČR, 
včetně Pardubického kraje. Klienty pod-
poruje například ve  vyřizování fi nanč-
ních příspěvků, invalidních důchodů, 
průkazů ZTP či pořizování kompenzač-

ních pomůcek. Své služby nabízí nejen 
neslyšícím, ale i  osobám, které o  sluch 
přišly náhle, či lidem s postupnou ztrá-
tou sluchu.
Pro konzultace a další informace se může-
te obrátit na Bc. Terezu Pospíšilovou. 
e-mail: tereza.pospisilova@tichysvet.cz
telefon: 702 167 010
Každé úterý a  čtvrtek od  9 do  16 hodin 
na adrese: Masarykovo náměstí 1544, Par-
dubice.

Bc. Tereza Pospíšilová, TICHÝ SVĚT, o.p.s.

 ■ EDIČNÍ PLÁN OZVĚN 
SLATIŇAN NA ROK 2024

Číslo vydání Uzávěrka 
Březen 2024 15. 2. 2024
Duben 2024 13. 3. 2024
Květen 2024 18. 4. 2024
Červen 2024 16. 5. 2024
Červenec 2024 13. 6. 2024
Srpen 2024 18. 7. 2024
Září 2024 15. 8. 2024
Říjen 2024 19. 9. 2024
Listopad 2024 17. 10. 2024
Prosinec 2024 14. 11. 2024
Leden 2025 9. 12. 2024

 ■ DORUČOVÁNÍ OZVĚN 
SLATIŇAN DO DOMÁCNOSTÍ 
OD ÚNORA 2024
Počínaje únorovým vydáním letošních Ozvěn 
bude roznáška v místních částech Škrovád, 
Kunčí, Trpišov a Kochánovice zajišťována zá-
stupci příslušných osadních výborů.
Pokud by se zpočátku stalo, že nedopat-
řením nebudou Ozvěny do  některé do-
mácnosti doručeny, kontaktujte MěÚ Sla-
tiňany, p.  Kolouchová 469  660  235 nebo 
469  660  240. Stejného kontaktu využijte 
i v případě, že Ozvěny nebudou doručeny 
na území samotných Slatiňan.
Děkujeme za pochopení.

M. Kolouchová, OS

 ■ MĚSÍC S PĚKNOU KNIHOU

 ■ PŮJČKY Z FONDU ROZVOJE 
BYDLENÍ MĚSTA SLATIŇANY

Čtenáři naší knihovny 
nám poskytují dobré 
tipy a  náměty na  kni-
hy, které si oblíbili 
a  které by doporučili 
k  přečtení i  ostatním. 
Ty, kteří nám svůj názor a odkaz na zajíma-
vou a poutavou knížku ještě nezaslali, pro-
síme, aby si našli chviličku a  buď osobně, 
nebo prostřednictvím e-mailu (knihovna@
slatinany.cz) tak kdykoliv učinili. My budeme 
mít větší množství výběru oblíbených titulů 
mezi vámi čtenáři a v každých Ozvěnách ně-
které z nich uveřejníme.
Pro tento měsíc bychom chtěly nabídnout:
Julie Caplinová – Vinice ve Francii
Iva Pekárková – Kam jede tohle nástupiště

Oznamujeme všem zájemcům z řad obča-
nů Slatiňan, že rada města Slatiňany svým 
usnesením ze dne 15. 1. 2024

vyhlásila výběrové řízení
na poskytnutí půjček pro rozšíření 

bytového fondu a zvelebení obytných 
budov z Fondu rozvoje bydlení
města Slatiňany pro rok 2024.

Žádosti lze podávat ode dne vyvěše-
ní na  předepsaném tiskopise, který je 
k  dispozici na  MěÚ na  odboru fi nančním 
a na internetových stránkách města.
Bližší informace na  tel. 469  660  243, 
469  660  238 a  www.slatinany.cz (úřední 
deska – informace – půjčky z FRB 2024)
Termín ukončení podávání žádostí je 
31. března 2024

SK Spartak Slatiňany, oddíl kopané, pořádá v místní sokolovně v sobotu 17. února 
od 20.00 hod. tradiční Sportovní ples. Hraje skupina Dreams of rock. Předtančení 
předvede taneční skupina ZUŠ Slatiňany. Připravena je bohatá tombola. Předprodej 
vstupenek (místenek za 250 Kč) od 1.února v trafi ce KVĚT.

Ing. M. Hanuš

 ■ SPORTOVNÍ PLES V SOKOLOVNĚ
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Město Slatiňany po desetiletí plánuje využít pro svůj rozvoj pro-
stor mezi současnou zástavbou a  obchvatem Slatiňan. Nový 
územní plán, který je v platnosti od září roku 2023, předurčuje 
toto území ke stavbě rodinných a bytových domů, občanské vy-
bavenosti a  veřejného prostranství. Ať už pro mladé startující 
rodiny, sociálně znevýhodněné rodiny, seniory, matky samoži-
vitelky, ale i další občany, kteří by pociťovali problémy spojené 
s bydlením. Město v současné době nedisponuje žádnými měst-
skými byty, které by byly volně dostupné k  pronájmu těmto 
skupinám ohrožených obyvatel, což vnímáme jako dlouhodobý 
problém. Blíže k obchvatu by měl být prostor využit pro stavbu 
menších skladových a výrobních hal. Obchvat by měl kopírovat 
zelený pás se stromy a keři. Společně by tyto stavby podél ob-
chvatu měly sloužit ke ztlumení hluku vznikajícího od projíždějí-

cích aut. Po dostavbě obchvatu v roce 2021 a schválení nového 
územního plánu Město Slatiňany logicky pokračuje ve svém zá-
měru a v roce 2024 nechá vypracovat územní studii. Územní stu-
die určí využití jednotlivých ploch v této lokalitě a bude zohled-
ňovat architektonické a  urbanistické potřeby města (obslužné 
komunikace, sítě, veřejný prostor, stavby atp.).
Zastupitelstvo města schválilo dne 13. prosince nákup pozemku 
parcelní číslo 240/6 v  této lokalitě (Z1bS – označení v územním 
plánu). Pozemek o  velikosti 9662 m2 bude společně s  okolními 
pozemky, které jsou už v současnosti ve vlastnictví města, tvořit 
ucelený blok pozemků o velikosti 2,2 hektarů (celkem 22348 m2). 
Vedení obce se po několikaměsíčním vyjednávání s realitní kan-
celáří podařilo kupní cenu snížit z původní ceny 1000 Kč/m2 až 
na pěkných 800 Kč/m2. Nákup bude obec realizovat z uspořených 
prostředků, a nebude si tedy muset brát úvěr a peníze si půjčovat. 
Po dokončení územní studie bude možné dále přemýšlet o využití 
tohoto území a obec bude moci případně žádat o dotační pro-
středky na rozvoj této lokality. Na samotný nákup pozemků bohu-
žel využít dotace nelze, proto bylo potřeba zaplatit tento pozemek 
z vlastních prostředků. 
Od prvotního záměru v  lednu tohoto roku po samotnou koupi 
probíhala také veřejná diskuze, které se zúčastnili zastupitelé 
a také se do ní zapojilo mnoho občanů. Samozřejmě, že nákup 
provází mnoho otázek do budoucna ohledně dalších fi nančních 
nároků na tento projekt a názory na konkrétní využití této loka-
lity se liší. Závěrem bych za sebe a za všechny, kteří tento nákup 
podpořili, chtěl říci, že jsme přesvědčeni o výhodnosti této koupě. 
Jsme si současně vědomi, že to bude „běh na dlouhou trať“, ale 
právě proto je třeba začít činit postupné kroky pro zajištění do-
stupných bytů v našem městě. Plán rozvoje naší obce a současně 
rozvoj bytové výstavby ve Slatiňanech je náš společný cíl a tento 
strategický nákup pozemku tyto plány v budoucnu jistě podpoří.

Martin Kubín
kubin.martin@email.cz, tel: 777 193 433

 ■ ZASTUPITELSTVO MĚSTA SLATIŇANY SCHVÁLILO NÁKUP HEKTAROVÉHO 
POZEMKU V ROZVOJOVÉ LOKALITĚ

Město Slatiňany po desetiletí plánuje využít pro svůj rozvoj pro-Město Slatiňany po desetiletí plánuje využít pro svůj rozvoj pro- cích aut. Po dostavbě obchvatu v roce 2021 a schválení nového 



Dovolte, abych splnil slib daný před lety místní kronikářce o čin-
nosti jednoho malého podniku v místní obci. Jedná se o Výkupnu 
léčivých rostlin „LEROS“ se sídlem Zbraslav n. Vlt., která v r. 1968 
získala areál již nefunkčního lihovaru.
Vedoucím a iniciátorem této změny byl pan Kysela. Budova byla 
upravena pro skladování zboží a  vysoký komín využit pro vý-
stavbu sušárny. Prozatímní nákupna v Nasavrkách byla zrušena 
a v krátké době se vedoucím provozovny ve Slatiňanech stal pan 
Josef Slavík z místní části Škrovád.
Hlavním úkolem nákupny byla organizace, pěstování a  nákup 
léčivých rostlin v  pěti, později osmi okresech Východočeského 
kraje. Rostliny se vykupovaly v suchém stavu od smluvních do-
davatelů. V syrovém stavu i  šípek, plod bezu černého, kaštany 
a kořeny všeho druhu. V Česku působilo 13 nákupen a Slatiňany 
se postupně svým objemem nákupu stávaly největší. Pěstova-
né druhy byly získávány smluvně od  JZD a drobných pěstitelů. 
Ročně se vykoupilo až 53 tun suchého heřmánku v šesti kvali-
tách. Nákupnou zajišťovaná plocha pro pěstování námele byla 
okolo dvou tisíc hektarů. Ve větší míře se kromě těchto druhů 
pěstoval lopuch, lékořice, reveň, máta, yzop a jiné druhy. Sběro-
vé druhy byly získávány většinou ze škol. Od soukromých sbě-
račů se kupovaly léčivé rostliny přímo na  nákupně a  v  sezoně 
jednou týdně v Rychnově n. Kn. a v Havlíčkově Brodě dle kaž-
doročně vydávaného ceníku. Sešlo se až neuvěřitelné množství 
třeba květu hluchavky (1 200 kg), sedmikrásky, květu podběle, 
divizny atd. Úkolem pracovníků nákupny tedy bylo léčivé rostliny 
převzít, ohodnotit, proplatit a uložit do skladů. Mimo sezonu se 
zboží třídilo, balilo a odesílalo do výrobny čajů aneb exportních 
skladů. Ve slatiňanské nákupně pracovalo 12 až 16 pracovníků. 
Kapacita skladu však byla nedostačující, a tak se v osmdesátých 

letech přistavěla velká skladovací hala přiléhající k původní bu-
dově. Rovněž tak byl LEROS iniciátorem a účastníkem výstavby 
nové silnice kolem řeky až k podniku. Období mimo sezonu bylo 
využíváno k dalším činnostem – barvení a sušení pilin pro výrobu 
purpury apod.
Po r. 1990 podnik přecházel do soukromého podnikání a zača-
lo se přihlížet k ekonomice provozu. Hlavně sběrové druhy pro 
sběrače a školy začaly být neatraktivní. Majitelé se více zaměřili 
na lacinější dovoz z balkánských zemí a zdejší nákup jakostněj-
šího zboží se snižoval. Negativně působilo i  střídání majitelů, 
z nichž ten poslední Kofola a.s. Krnov se rozhodl areál prodat. 
Pro věrné sběrače pokračuje ve  výkupu poslední vedoucí ná-
kupny pan Pavel Dymák z Podlíšťan, který se této práci věnoval 
27 let.
Objekt má nyní nového majitele, kterým je podnik Stavební huť 
Slatiňany spol. s r. o.
Pro kroniku města sepsal Miroslav Jelínek, který zde 1. 1. 1971 na-
stoupil a 25 let spokojeně pracoval.

V  rámci středečních schůzí OV proběhla dne 6. 12. 2023 Miku-
lášská nadílka v hospodě ve Škrovádě a plně zaplnila sál dětmi 
s rodiči. Veselou pohádkou divadélka p. Šumpfa byly děti nadšeny 
a což teprve z Mikuláše s andílky a čertem, kteří rozdávali penízky, 
mandarinky a čertovské rohy, pro ty děti rády zazpívaly a recitova-
ly. Něco sladkého k zakousnuti také potěšilo. Osadní výbor Škro-
vád a Okrašlovací spolek děkuje tímto všem, kteří se na akci po-
díleli. Baru Kůlna za sponzorský dar a všem zúčastněným, hlavně 
dětem, za nádhernou atmosféru. Těšíme se na další akce s Vámi 
a pro Vás.

Za OV Škrovád J. Zahradníková

 ■ MIKULÁŠSKÁ NADÍLKA 
VE ŠKROVÁDĚ PŘINESLA RADOST

V  rámci středečních schůzí OV proběhla dne 6. 12. 2023 Miku-V  rámci středečních schůzí OV proběhla dne 6. 12. 2023 Miku-
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Sbírku balad věnoval kněžně Auerspergové 
potomek starého východočeského rytíř-
ského rodu Jan Bohumil Ceyp z Peclinovce 
(1835–1879), syn hospodářského úředníka 
auerspergského panství z  Lipky u  Horního 
Bradla. Roku 1861 Ceyp promoval na lékař-
ské fakultě pražské university, jako lékař se 
zabýval interními a  duševními chorobami. 
Ve své době byl považován za předního psy-
chiatra, třináct let působil jako lékař a  po-
sléze primář Zemského ústavu pro choro-
myslné v  Praze-Kateřinkách. Dlouhodobě 
redigoval Časopis lékařů českých, přispíval 
do  Riegrova Slovníku naučného, romantic-
ké povídky a  básně psal pro Lumír a  Svě-
tozor, překládal z polštiny. V roce 1856 mu 
vyšla sbírka básní a  balad „Zvuky večerní“, 
převážně s  náměty historickými a  náměty 
z evropského bájesloví. J. B. Ceyp tuto sbírku 
věnoval „na důkaz úcty a vděčnosti“ kněžně 
Vilémíně Josefíně Auerspergové, připsal jí 
úvodní verše sbírky. Jan Bohumil Ceyp ná-
hle zemřel roku l879 v Praze, pochován byl 
na Olšanech.
Vilemína Josefína z  Colloredo-Mansfeldu 
(1826–1898) se roku l845 jako devatenác-
tiletá provdala v  katedrále svatého Víta 
na  Pražském hradě za  Vincence Karla 
z Auerspergu. Do jeho rozsáhlému majet-
ku mj. v  Čechách, Tyrolsku a  Uhrách při-
nesla věnem zámek v Zelené Hoře a také 
výstavný čtyřkřídlový barokní palác v Kar-
lově ulici na  Starém Městě v  Praze (dnes 
národní kulturní památka). Tato šlechtična, 
matka šesti dětí, z nichž druhorozený syn 
František Josef (1856–1938) více než šede-
sát let vzorně spravoval rodový majetek 
včetně panství slatiňanského, byla známa 
silným sociálním cítěním. V dobách draho-
ty po roce 1850 pomáhala chudým potra-
vinami z panských sýpek a peněžními dary. 
Vlastní jí bylo také české národní cítění, 
dobře ovládala češtinu, podporovala kultu-
ru a nadějné umělce – malíře, literáty. Ob-
dařena byla výtvarným talentem (malbě se 
učila i u Antonína Mánesa), při přestavbě 
zámku ve Žlebech se podílela na výzdobě 
interiéru – vytvořila tapety, nakreslila erby 
všech ženských držitelek zámku. V Zelené 
Hoře nechala opravit zámek, upravit park 
a  široké okolí zámku, vystavět kapličky, 
silnice. V Nepomuku opravila kostel, vybu-
dovala opatrovnu pro malé děti. Zemřela 
v  roku 1898 ve  Vídni a  pochována byla 
do rodové hrobky Auerspergů ve Žlebech. 

JUD. Hana Mikanová

Přiložené snímky:
čtyřiadvacetiletá kněžna Vilemína Josefína 
z Auerspergu, Jan Bohumil Ceyp, text při-
psání sbírky balad
Prameny: 
Jaroslav Bušta, Michal Konečný, Radek Ry-
šavý: Zámek Slatiňany, NPU Sychrov, 2015 
Pavel Kobetič: Osobnosti Chrudimska, 
Okresní muzeum Chrudim, 2002

 ■ SBÍRKA BALAD VĚNOVANÁ VILÉMÍNĚ JOSEFÍNĚ 
AUERSPERGOVÉ

Dne 14. 12. 2023 se na pozvání od vedení 
Pečovatelského domu ve Slatiňanech naše 
členky, a  to p.  p.  Slachová, Doležalová, 
Doucková, Pytlíková, Habartová, Beranová 
a Pavlišová, zúčastnily předvánočního se-
tkání s jejich obyvateli. Každá z nich přines-
la něco upečeného jako pohoštění. 
Za  svaz paní Slachová všem poděkovala 
a  zdůraznila, že si moc vážíme toho, že 
i  některé členky pečovatelského domu 
jsou i  nadále členkami svazu. Hovořila, 
co všechno děláme pro členy a jak velkou 
máme členskou základnu. Slatiňanský dia-
betický spolek patří k největším organiza-
cím v celé České republice, a to co do po-
čtu členů. 
Děti ze ZUŠ Slatiňany si připravily vystou-
pení a předaly všem dárky. Všichni jsme si 
pochvalovali, jaké krásné odpoledne jsme 
si s obyvateli prožili. Tohoto odpoledne byl 
přítomen i pan starosta Ing. Brůžek, který 
poděkoval za cukroví a všem předal jmelí 
pro štěstí. 
Závěrem jak pan starosta, tak paní Slacho-
vá popřáli všem krásné Vánoce a  zdraví, 
štěstí do r. 2024.

Zapsala R. Půlpánová

 ■ SVAZ DIABETIKŮ
NA NÁVŠTĚVĚ V DPS

Dne 14. 12. 2023 se na pozvání od vedení 



V této knížce se věnoval citovému místopi-
su, vyznal se k lásce k lidem a podmanivé 
kráse Železných hor. V  mnohých partiích 
podhůří tohoto zajímavého geomorfolo-
gického celku nacházel poeticky vnímavou 
inspiraci.

V  knize fotografi í to skvěle ilustroval až 
L. Plašil, kterou vydal pod názvem Vysoči-
na, Železné hory a Podhůří v roce 2007. 
Z  ní přetiskujeme titulek knihy (obr.  č.  1) 
a  sochu koně ze zámeckého parku 
(obr. č. 2). 
Ještě se vracíme k J. Zhorovi, neboť to byl 
literární pseudonym JUDr.  Karla Pošvy, 
který měl občanské zaměstnání jako práv-
ník v  advokátní kanceláři JUDr.  V. Sýkory 
v  Chrudimi. Jeho rodina se přistěhovala 

do Chrudimi z Kutné Hory v roce 1922.
O  regionu Chrudimska, Čáslavska a  Že-
lezných hor sepsal Zhor desítky fejetonů, 
které zveřejňoval v  celostátních denících 
a časopisech. Nezapomněl ani na regionál-
ní periodika např. Budovatele a Podoubra-
ví. Rodným krajem je motivována většina 
jeho knižní tvorby, z níž nejlepší je zmíněný 
Lichnický notýsek. Dle obsahu je to pub-
likace psaná formou fejetonů a esejí o ma-
lířích, hudebnících, spisovatelích apod., 

zachycujících půvab zdejšího kraje slovem 
a obrazem a to bez jakéhokoliv sociálního 
aspektu způsobu života obyvatel, patřících 
neodmyslitelně k němu jako horalé.
O  Lichnickém notýsku referuje fundova-
ným článkem J. A. Kučera v Chrudimských 
vlastivědných listech roč. 2, č. 5, 1993. Při-
pomíná v něm vztahy Vrchlického ke Slati-
ňanům, kam jezdil na dovolenou v  letech 
1890–1909. Připomeneme si jeho plaketu 
s portrétem básníka na obr. č. 3, která byla 
na skalce návrší odhalena 2. 5. 1926 a na-

zvaná na počest jeho jménem (obr. č. 4).
Zhor mu připisuje tyto verše (viz  Lich-
nický notýsek str. 101):
Tam tiše sedával do dálek zadívaný, do mod-
ře lesů, do koberců luk.
Tam tiše léčíval raněné duše rány u květů jab-
loní, u bílých božích muk.
Objímal krajinu zrak snílka slovy, když západ 
ohnivák se nad Práčovem chvěl.
Ocúny na  lukách, ty nejlépe ti poví, kolikrát 
krajem velký básník šel.

Velký básník, dítě přecitlivé, mimoza, tady 
hledal svůj lék.
A  oči básníka zůstaly věčně živé v  blednou-
cích zorničkách zářících pomněnek. 
Verše zveřejnil i  poválečný průvodce Vý-
chodní Čechy v kapitole popisující městys 
Slatiňany slovem i  obrazem. Připomněl 
tak návštěvy velkého básníka ve  Slatiňa-
nech na přelomu 19. a 20. st. Autor článku 
o  nich psal v  některých Ozvěnách, např. 
v srpnu 2015.

Ing. Milan Vorel
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 ■ SPISOVATEL A BÁSNÍK JIŘÍ ZHOR (1903–1979) SE LITERÁRNĚ ÚSPĚŠNĚ UVEDL 
VEŘEJNOSTI PUBLIKACÍ LICHNICKÝ NOTÝSEK, VYDANOU V ROCE 1943

do Chrudimi z Kutné Hory v roce 1922.do Chrudimi z Kutné Hory v roce 1922. zvaná na počest jeho jménem (obr. č. 4).
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 ■ ŠVÝCÁRNA – OHLÉDNUTÍ ZA SEZÓNOU V ROCE 2023
Milí Slatiňáci,
čeká nás nová sezóna a to je právě ta správná chvíle ohlédnout se 
za tou minulou.
Svátky jara jsme přivítali 5. dubna ve  velikonočně vyzdobe-
ném muzeu ukázkou malování kraslic různými technikami paní 
Mgr. Ivou Jaklovou z Chotěboře, prodejní výstavou kraslic, ručně 
zdobených perníčků, medových výrobků, šitých zvířátek a  tvoři-
vými dílničkami pro děti. Den zpříjemnilo vystoupení pěveckého 
sboru Zvoneček ze ZUŠ Slatiňany a fl étnový soubor.
Do interaktivní místnosti přibyly herní prvky (plyšoví koně, velké 
pexeso s tématikou koní a Kočičího hrádku) a venkovní areál zdo-
bí nový nákladní žebřinový vůz, původní již dosloužil.
V hlavní sezoně se uskutečnila výstava fotografi í koní paní Mgr. Maj-
ky Vaškové z Pardubic, která byla zahájena 16. 6. 2023 místostaros-
tou Slatiňan Ing. Martinem Harsou a čestným hostem spisovate-
lem Pavlem Fialou. Fotografi e mohli návštěvníci zhlédnout do 20. 
9. 2023. Zvídavé děti si vyplnily naučný kvíz, který byl na konci sezo-
ny slosován, a tři výherci obdrželi knížku Slatiňany od autora Tomá-
še Kubelky. Zároveň v prostorách muzea probíhala výstava prací 
dětí ze ZUŠ Slatiňany přibližující přírodu v okolí Švýcárny.
8. prosince se ve výstavní místnosti uskutečnila ochutnávka vín. 
O zpříjemnění večera se svým odborným výkladem o vínech po-
staral pan Tomáš Bujnoch. 

Vánoce na Švýcárně jsou již tradicí. I letos se zde konaly advent-
ní čtvrtky, a to 30. 11., 7. 12. a 14. 12. Na programu byla výstava 
a prodej českých vánočních ozdob z Horního Bradla (včetně ma-
lování ozdob na přání), zdobené perníčky od paní Dity Dortové ze 
Slatiňan a včelí produkty z rodinného včelařství z Poliz „Doležalův 
med“. Ve čtvrtek 14. 12. 2022 zpestřil dětem pobyt veverčák Čen-
da (maskot Rodinných pasů – slevy a výhody pro rodiny s dětmi), 
který jim rozdával sladké odměny, a mohly se s ním i vyfotit.
Nechyběl slaměný betlém v  životní velikosti a  vánočně dekoro-
vané muzeum. Dospělí i děti mohli využít vánoční tvořivé dílničky 
různého druhu dle nabídky stánkařů. Na tři adventní čtvrtky zaví-
talo do muzea přes 800 lidí.
Otvírací doba pro návštěvníky muzea byla v  roce 2023: duben, 
září, říjen – pondělí – zavřeno, út–ne 9.00–16.00, květen – srpen 
po – zavřeno, út–ne 9.00–17.00 hodin.
Po  celý rok umožňujeme v  týdnu individuální návštěvy školám, 
školkám a družinám, které k nám rády jezdí. 
Muzeum v sezoně navštívilo 12 650 návštěvníků. 
A co chystáme nového? Přijďte se k nám určitě podívat. 
Hodně zdraví a pohody v novém roce přeje za muzeum Švýcárna

Stanislava Jedličková

Vánoce na Švýcárně jsou již tradicí. I letos se zde konaly advent-Vánoce na Švýcárně jsou již tradicí. I letos se zde konaly advent-

 ■ KULTURNÍ A SPOLEČENSKÉ AKCE V MĚSÍCI ÚNORU A BŘEZNU 2024

 11. 2. 2024  od 11 do 14 hodin MASOPUSTNÍ NEDĚLE Před Základní školou Slatiňany
    Maškarní rej, dechová hudba Malinovka, 
    zábava pro děti. Zabíjačkové speciality, koblihy, 
    koláče, řemeslný chléb se škvarky a další.

 17. 2. 2024 od 15 hodin KOUZELNICKÁ SHOW Společenský dům
   JAKUBA BÍLKA Vstup zdarma

 22. 2. 2024 od 19 hodin CESTOVATELSKÝ VEČER Společenský dům
   „BORNHOLM PERLA BALTU“ Vstup zdarma

 8. 3. 2024 vstup do sálu od 19 hodin HASIČSKÝ PLES Sokolovna Slatiňany
    Hraje: NORMAL, cena 250Kč
    Prodej lístků v hasičárně 5., 12., 19. a 26. 2. 2024 
    od 16 do 18 hodin

 Bližší informace o konaných akcích na webových stránkách města a na plakátech na výlepových plochách.
Za RR, M. Kolouchová

 DATUM KONÁNÍ NÁZEV AKCE MÍSTO KONÁNÍ
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Ve dnech 21. 11.–24. 11. 2023 se uskutečnil 
druhý ukázkový rekondiční pobyt v hotelu 
MAS, v  Sezimově Ústí. Z  naší organizace 
se tohoto pobytu zúčastnilo 5 členek, kte-
ré pomáhaly při zajištění této hromadné 
akce. Pobytu se celkem zúčastnilo 80 lidí 
z pobočných spolků Svazu diabetiků České 
republiky. 
Registrace a ubytování zúčastněných pro-

bíhalo od  13 hod. do  17  hod. Po  večeři 
v 19hod. zahájila předsedkyně Svazu dia-
betiků České republiky p.  Olga Slachová 
program. Poděkovala všem organizacím 
za  jejich činnost. Zdůraznila cíl tohoto re-
kondičního pobytu, kterým bylo zlepšit 
rekondiční pobyty, a to jak jejich pořádání, 
tak i  vykazování těchto pobytů. Dále vy-
stoupil p.  Mgr.  Vlastimil Milata, předseda 
Aliance pacientů s  diabetem ČR, z.s. Pří-
tomní se dozvěděli informace o webových 
stránkách, které jsou přínosem pro všech-
ny, a  to nejen pro diabetiky. Po skončení 
jeho přednášky byla porada členů Kraj-
ských rad.
Druhý den před snídaní proběhly odběry 
glykemie. Po  snídani od  9 hod. byla pre-
zentace, protože při tomto čtyřdenním 
shromáždění se konal i  XIII. sjezd Svazu 
diabetiků. Na  sjezdu byly schváleny nové 
stanovy, zpráva o činnosti, zvolení předse-
dy ČR a usnesení tohoto sjezdu. 
V odpoledních hodinách bylo cvičení v ba-
zénu, případně v  tělocvičně. A  poté ještě 
i zdravotní procházka. Večer byl společen-
ský večer při hudbě. 
Třetí den započal opět po  snídani, kdy 
pokračovaly edukace a  poté přednášky 
k diabetu. Odpoledne byli přítomní rozdě-
leni do tří skupin a čas byl věnován zdravé 
výživě. 

Po skončení byl volný program věnovaný 
cvičení v bazénu, případně zdravotní pro-
cházce. 
Poslední den po snídani byl odjezd domů. 
Všichni jsme si popřáli zdraví a  šťastné 
a veselé vánoční svátky. Přednášejícím pa-
tří velké poděkování. 

Zapsala: Půlpánová

Po skončení byl volný program věnovaný 

 ■ DRUHÝ UKÁZKOVÝ REKONDIČNÍ POBYT V ROCE 2023

Byt č. 13 v Domě s pečovatelskou služ-
bou Slatiňany prošel kompletní rekon-
strukcí.
Městu Slatiňany se podařilo rekonstru-
ovat další byt v  Domě s  pečovatelskou 
službou Slatiňany. V  současné době je 
v  domě zrekonstruováno již osm bytů. 
Tři na náklady nájemců a pět na náklady 
města.
Opět byla posunuta stávající příčka a tím 
se zvětšilo sociální zařízení bytu. Díky 
této nové dispozici mohl být nainstalo-
ván sprchový kout. Proběhla i  výměna 
vodovodní instalace, elektrorozvodů, sví-
tidel, podlahových krytin, veškerých ob-
kladů a dlažby. Rekonstrukci na základě 
výběrového řízení provedla fi rma pana 
Michala Tichého z  Trpišova. Nová ku-
chyňská linka a vestavěná skříň je zhoto-

vená na míru truhlářem panem Davidem 
Bečičkou. Projektantem přestavby byla 
fi rma Tery Art. Byt bude předán novému 
nájemci 1. února 2024.
Na  letošní rok je v  plánu zrekonstruovat 
nevyužívanou koupelnu v přízemí a míst-

nost před koupelnou na dvoupokojový byt.
Chceme touto cestou poděkovat obyvate-
lům DPS za  trpělivost během stavebních 
úprav. 

Mgr. I. Čápová Tušicová, vedoucí PS

 ■ PODAŘILO SE!!!

vená na míru truhlářem panem Davidem nost před koupelnou na dvoupokojový byt.
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Laskavé večery vstoupily do svého třetího de-
setiletí. Těch uplynulých dvacet let přineslo 
188 hudebně poetických pořadů a také řadu 
příběhů. Pokusím se vám některé trochu při-
blížit, než je sám zapomenu. Připomínám jen, 
že první LV se konal 4. 3. 2003.
Myslím, že pořadatelsky se zadařilo 
na 111. LV v roce 2013. Tento večer vyšel 
zcela náhodou na mé 55. narozeniny, a tak 
jsem si sám dal pěkný dárek. Přijel totiž za-
hrát světoznámý jazzový multiinstrumen-
talista (všechny fl étny, saxofony, klarinety 
…) Jiří Stivín. Ovšem, abych se moc nechlu-
bil, byla to spíše náhoda. Zjistil jsem, že 
má jeden velký koncert celkem nedaleko, 
což mi nahrálo do  karet a  přes jeho ma-
nažerku jsem to zkusil. Jinak bychom ho 
sotva dokázali zaplatit. No a vyšlo to. Přijel 
k nám a po koncertě odjel do onoho dru-
hého města, kde přenocoval a pak odehrál 
koncert podstatně větší a  lépe honorova-

ný. I když by Jiří Stivín úplně stačil, přesto 
jsem pozval ještě někoho. Bylo totiž krátce 
před Vánoci, tak jsem chtěl dát LV trochu 
té vánoční nálady. Druhým hostem byla 
velká znalkyně folkloristiky a  národopisu 
Kamila Skopová. Tu od Hlinska přivezl fo-
tograf Libor Blažek, který mi na ni dal tip 
a  kontakt. Ač předem nebylo vůbec nic 
domluveného, ostatně jako většinou, ti 
dva se domluvili na místě raz dva a krásně 
se spolu střídali. Chvilka povídání, chvilka 
hudby a znovu a znovu.
Jiřího Stivína jsem už podruhé do Slatiňan 
nedostal, ale Kamila Skopová přijela ještě 
o  čtyři roky později, kdy s  ní hráli, zpívali 
a  tančili Formani. Pochopitelně se museli 
hodně přizpůsobit trochu těsnějším pod-
mínkám Společenského domu. Ale i tak to 
dokázali pořádně rozjet.
A  slyšeli jste někdy o  nástroji jménem 
hang drum (někdy psáno Hang Drum, ně-

kdy hangdrum). No najděte si to. Tvarem 
připomíná větší atletický disk nebo létající 
talíř. Je to kovový nástroj s  několika pro-
hlubněmi na povrchu, který má hráč na ko-
lenou a  jemně do něj bubnuje prsty. Ten 
zvuk je něco těžko popsatelného, připomí-
ná hned několik jiných nástrojů. Na hang 
drum nám tu několikrát zahrál Jiří Šámal. 
Seznámila mě s  ním Jitka Morávková, se 
kterou často vystupoval. Jirku i  Jitku jsem 
si později pozval i na své šedesátiny. Hang 
drumen a poezií mi dali krásný dárek.
Když u nás četl básník Ivan Martin Jirous, 
který byl také uměleckým vedoucím skupi-
ny The Plastic People of the Universe, netu-
šil jsem, že k nám jednou přijede další člen 
této legendární undergroundové kapely. 
Tedy, tentokrát to byla členka – baskyta-
ristka Eva Turnová. Pravda, ta naskočila 
do  kapely mnohem později, hrála v  ní 
v  letech 2001–2016, ale již před tím hrála 
v dalším slavném uskupení DG 307 (Pavel 
Zajíček) a také ve skupině Mejly Hlavsy Ší-
lenství. Nyní koncertuje s  vlastní kapelou 
Eturnity. K nám ale přijela s kytaristou To-
mášem Hradilem. Bylo to trochu logisticky 
náročné, protože Eva přijela z Prahy a To-
máš z Bystřice pod Hostýnem. Dohromady 
k nám a zpět najeli auty přes 600 km. Opět 
u  nás za  slatiňanský honorář mohli za-
hrát jen proto, že druhý den měli koncert 
v Hradci Králové. Ale stálo to za to. Eva je 
totiž také úspěšnou spisovatelkou, a tak se 
hudba střídala se čtením z její knihy Turno-
vý háj. A věřte, že se bylo čemu smát.
Kdy a  kde jsem se seznámil s  hráčkou 
na bicí Cécile Boiffi  n, to si už nevzpomenu. 
Ale vězte, že to bylo šťastné setkání. Tato 
drobná žena vystudovala hru na bicí v rod-
né Francii a po skončení studia hledala an-
gažmá. To nakonec našla v  symfonickém 
orchestru v Mariánských Lázních, odkud se 
později přesunula do Pardubic, kde hraje 
na tympány v komorní fi lharmonii. Ovšem 
těch hudebních aktivit má více. Především 
je špičková hráčka na marimbu, se kterou 
vystupuje sólově nebo s folkovou skupinou 
Trdlo. U nás hrála dvakrát. Vždy si celé po-
dium zabrala pro spoustu různých bicích 
nástrojů, mezi kterými se pohybovala jako 
motýl mezi květy. Při jejím prvním vystou-
pení s  ní přijel tehdejší herec Klicperova 
divadla v Hradci Králové Jan Sklenář, který 
do hudby recitoval poezii. Podruhé přijela 
sama a sama také recitovala vlastní básně. 
Při tom jsme se také domluvili na  mém 
pozdějším vystoupení s Trdlem v  jednom 
pardubickém hudebním klubu.

zdeněk jirásek

 ■ PŘÍBĚHY LASKAVÝCH VEČERŮ (DÍL DESÁTÝ)

Fyzické básnictví
Milovník klasické poezie, který neví, co to 
je fyzické básnictví, by mohl být trochu za-
skočen. Můžete to brát i jako malé varová-
ní. PETR VÁŠA, vynálezce a jediný interpret 
tohoto druhu umění, však ve Slatiňanech 
již dvakrát vystupoval, (57. a 148. LV), pro-
to pro některé diváky to překvapivé nebu-
de. Jistě si na ono fyzické básnictví dobře 
pamatují, jelikož to se zapomenout nedá. 
Tento pedagog (JAMU), hudebník (Ty sy-
čáci, Jasná páka), skladatel, básník, perfor-
mer a výtvarník si věhlas získal především 

svým fyzickým básnictvím. Bylo by napros-
to zbytečné se pokoušet popsat slovy, o co 
jde, to se zkrátka musí vidět. 
Ale Petr nebude jediným hostem. Přijde 
i  písničkář a  bluesmann MARCEL KŘÍŽ. 
Ten je také naším starým známým, vystou-
pí u nás už posedmé. Dokonce jednou to 
bylo právě s  Petrem Vášou (57. LV 9. 12. 
2008).
Lístky za  rovnou stovku si můžete koupit 
na  místě, budou-li ještě, nebo předem 
v městské knihovně (469 660 239).

Zdeněk Jirásek

 ■ POZVÁNKA NA 198. LASKAVÝ VEČER


